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عضو کمیسیون برنامه و بودجه گفت: کل تیم اقتصادی 
از معاون اول تا سایر اعضای تیم اقتصادی دولت و 
حتی مشــاورین و معاون اقتصادی باید تغییر کنند، 
به نظر من این تحلیل هــا و آمارهایی که می دهند 
غیرواقعی است، تیم اقتصادی دولت قدرت تحلیل 
مسائل اقتصادی و توان تصمیم گیری مناسب را ندارد 

و به همین خاطر دچار یک بحران فکری شده اند.
جبار کوچکی نژاد عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس درخصوص نابسامانی های ارزی و شرایط اقتصادی کشور 
از ابتدای سال ۱۴۰۳ و لزوم چاره اندیشی مسئولان اقتصادی دولت 
و پیگیری مجلس در این حوزه، گفت: در بحث مباحث اقتصادی 
معتقدم که این تلاطم های موجود بر زندگی، کار و معیشت مردم 
اثر می گذارد و از همین ابتدای سال دارد سفره مردم را با چالش و 
مساله مواجه می کند و این در حالی است که مسئولان باید به طور 

جدی نسبت به این مساله توجه و دقت داشته باشند.
از جملات رییس کل بانک مرکزی در صداوسیما 

متاسف شدم
وی ادامه داد: نمایندگان هم همواره در صحن علنی مجلس 

تذکرات متعدد شفاهی و کتبی را نسبت به عملکرد دولتمردان و 
تیم اقتصادی داشته  اند و به دنبال این هستیم که دولت با جدیت 

پای کار حاضر شود و فکری به حال اقتصاد کند.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به اظهارات 
رییس کل بانک مرکزی در رسانه ملی، اظهار داشت: آقای فرزین 
به صداوسیما آمد و با آن جملاتی که در صداوسیما به کار گرفت 

برای ایشان متاسف شدم. اینکه رییس کل بانک مرکزی بگوید 
قیمت ها حباب است و کاذب است، ما قبول نداریم و حرف هایی 
از این جنس به این معناست که ایشان مردم را خوب نمی شناسند 
و نمی دانند که مردم ما به خوبی حرف های ایشان را می فهمند و 
تجزیه و تحلیل می کنند و می دانند که بانک مرکزی با اختیاراتی 

که دارد موظف است ثبات بازار را برقرار کند.
وی ادامه داد: حالا سه شنبه های نظارتی است آقای فرزین به 
مجلس می آیند و اعتراض نمایندگان هم نسبت به ایشان شدید 
است هم درخصوص نوســانات ارزی، ارز دارویی و همه موارد 

مرتبط دیگر در حوزه مسئولیتی ایشان صحبت خواهد شد.
تیم اقتصادی دولت دچار یک بحران فکری شده است

کوچکی نژاد خاطرنشان کرد: به اعتقاد من واقعا دولت در حوزه 
اقتصادی دچار یک مشکل اساسی است، تیم اقتصادی دولت 
قدرت تحلیل مسائل اقتصادی و توان تصمیم گیری مناسب را 

ندارد و به همین خاطر دچار یک بحران فکری شده اند.
وی تصریح کرد: معتقدم که دولت باید یک خانه تکانی در تیم 
اقتصادی خودش انجام دهد و اگر این کار را انجام ندهد مجلس 
موظف است ورود کند و این مشکل را حل کند. به نظر من این 

تحلیل ها و آمارهایی که می دهند غیرواقعی است، در هفته های 
اخیر شاهد نوسانات شدید نرخ ارز بودیم، این تکانه ها یک تا دو 
ماه دیگر در حوزه اقتصاد ایران و معیشت مردم و اجناس وارداتی 

خودش را نشان می دهد.
 کل تیم اقتصادی از معاون اول 

تا سایر اعضا باید تغییر کنند
نماینده مردم رشت در مجلس در پاسخ به این سوال که اقدام 
ثانویه شما در صورت عدم حصول نتیجه از جلسه سه شنبه ها چه 
خواهد بود؟ گفت: باید ببینم نتیجه جلسه چه خواهد شد، اگر نتیجه 

بخش نباشد باید راهکارهای دیگری را در پیش بگیریم.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه در پاسخ به این سوال که »تغییر 
در تیم اقتصادی در چه سطحی باید باشد؟ معاون اول به عنوان 
نفر اول تیم اقتصادی یا در سایر سطوح این نیاز به تغییر احساس 
می شود؟«، ابراز داشت: کل تیم اقتصادی از معاون اول تا سایر 
اعضای تیم اقتصادی دولت و حتی مشاورین و معاون اقتصادی 
باید تغییر کنند، آقای محسن رضایی و سایر افرادی که در تیم 
هســتند واقعا توان این کار را ندارند و من فکر می کنم که علم 

کار را هم ندارند.

دولت باید در تیم اقتصادی اش خانه تکانی کند

کوچکی نژاد: همه آمار هایی که می دهند غیرواقعی است
 تاکید رئیسی بر به کارگیری همه ظرفیت ها 

برای مقابله بی امان با قاچاق
رئیس جمهور بر به کارگیری همه ظرفیت ها و هماهنگی همه دستگاه های اجرایی 
با ستاد مقابله با قاچاق برای مقابله بی امان با این معضل اقتصادی و نیز اجرای 
دقیق قانون تازه به تصویب رســیده ســاماندهی و نظارت بر تجارت مرزی با 

همکاری همه دستگاه های مسئول تاکید کرد.
جلسه ستاد اقتصادی دولت دیروز سه شنبه به ریاست سید ابراهیم رئیسی و به منظور بررسی آخرین 
وضعیت پیشگیری و مقابله با قاچاق برگزار شد.در ابتدای این جلسه دبیر ستاد مبارزه با قاچاق ضمن 
ارائه گزارشــی از وضعیت قاچاق کالا و سوخت از مبادی ورودی رسمی و غیررسمی، به دیگر ابعاد 
این پدیده از جمله حجم بالای گردش مالی قاچاق، استفاده از بسترهای قانونی برای دور زدن قانون، 
مســیرهای قاچاق کالا و سوخت از خارج به داخل و از داخل به خارج و همچنین نقش پشتیبانان 
مسیر و روند قاچاق پرداخت. به گزارش ایسنا، رئیس جمهور پس از استماع این گزارش و همچنین 
نقطه نظرات اعضای ستاد اقتصادی دولت در سخنانی با بیان اینکه مبارزه و مقابله با قاچاق، کمک به 
تولید و اشتغال در کشور است، بر برنامه ریزی هماهنگ همه دستگاه های اجرایی نسبت به شناسایی 
و مسدودسازی بسترهای قاچاق و همچنین هماهنگی کامل با ستاد مقابله با قاچاق برای مقابله 
بی امان با این معضل اقتصادی تاکید کرد.رئیســی با اشاره به آثار سوء ضد تولیدی قاچاق، تبیین 
ابعاد خســارت های قاچاق به زیرساخت اقتصادی کشور را برای مدیران و همه استانداران ضروری 
دانست و تصریح کرد: مبارزه با قاچاق امری فرادستگاهی است و همه مدیران دولتی موظفند بدون 
هرگونه تاخیر با بهره گیری از قانون موجود و به کارگیری همه ظرفیت ها، مقابله قاطع با قاچاق را جزو 
اولویت های کاری خود قرار دهند.همچنین رئیس جمهور در این جلسه بر اجرای دقیق و کامل قانون 
تازه به تصویب رسیده ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری، ملوانی و ته لنجی( با همکاری 
همه دستگاه های مسئول و اعمال نظارت جدی بر نوع و میزان کالاهای وارداتی و ثبت اطلاعات آن 

در سامانه های گمرکات کشور تاکید کرد. 

حق مسکن کارگران افزایش نیافت
نماینده کارفرمایان درباره جلسه روز دوشنبه شورای عالی کار گفته، جلسه خاصی 
نبوده و بحثی در خصوص اصلاح دستمزد هم نشد. اینکه نماینده کارگران اعلام 

کرده بود حق مسکن افزایش پیدا می کند، ما اطلاعی نداریم.
جلســه ای با حضور اعضای شورای عالی کار در وزارت کار برگزار شد و اخبار دریافتی بیانگر این 
بود که قرار اســت برخی آیتم های مزد ۱۴۰۳ مجدداً مورد بررسی قرار گیرد و احتمال افزایش حق 
مسکن کارگران وجود دارد.تشکیل این جلسه به دلیل نارضایتی نمایندگان کارگری قرار بود و مقرر 
بود شورایعالی کار با حضور گروه های سه جانبه تشکیل جلسه دهد و احتمال تجدید نظر دربرخی 
آیتم های مزدی ۱۴۰۳ وجود داشت.در حالی علی باقری، نماینده کارگران در شورای عالی کار در باره 
این جلسه گفته، که موضوع در خصوص افزایش حق مسکن کارگران است، اما علی اصغر آهنی 
ها، نماینده کارفرمایان بعد از پایان جلسه می گوید: جلسه خاصی امروز نداشتیم و بحثی در خصوص 
اصلاح دستمزد هم نشد. اینکه نماینده کارگران اعلام کرده بود حق مسکن افزایش پیدا می کند، ما 
اطلاعی نداریم.به گزارش تسنیم؛ از بین اعضای کارگری شورای عالی کار برخی در جلسه حضور 
نداشتند، و موضوع افزایش حق مسکن هم در جلسه مطرح نشده است و جلسه بدون خروجی مثبت 

برای کارگران پایان یافته است.

 صادرات تا سقف یک میلیون دلار
 از رفع تعهد ارزی معاف می شود

رئیس اتاق بازرگانی ایران از پیشنهادی برای رفع تعهدهای ارزی تا سقف یک 
میلیون دلار و برای واحدهای کوچک و صادرکنندگانی که در ســطح رقم های 

پایین تری صادرات دارند؛ خبر داد.
صمد حسن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران گفته است: مذاکراتی در مورد رفع تعهد ارزی که مشکلاتی 
را برای اقتصاد کشور ایجاد کرده که در این مورد با وزیر اقتصاد مذاکراتی شده است.به نظر می رسد 
اگر چنین اتفاقی بیافتد باید انتظار صادرات بیشتری را برای سال ۱۴۰۳ داشت اما این جذابیت افزایش 
صادرات یک سوی دیگر نیز دارد، زیرا بار دیگر کارت های موسوم به یک بار مصرف نیزرونق خواهد 
گرفت زیرا برای استفاده از معافیت های مالیاتی دیگر نیازی به رفع تعهد ارزی نبوده و کارت های 
فعال در این باره جذابیت پیدا خواهند کرد. لذا به نظر می رسد که این موضوع باید با مداقه و تامل 
بیشتری انجام شود. همان طور که رئیس اتاق بازرگانی ایران نیز در اظهارات امروز خود گفته است: 
فعلا اقدامی در این زمینه نشده و بررسی ها در حال انجام است تا در روزهای آینده نتیجه اعلام شود.

به گزارش بازار، او افزوده است: بحث رفع تعهد ارزی فقط مربوط به اتاق بازرگانی و وزارت اقتصاد 
نیست و نهادها و ارگان های دیگر هم باید راجع به این موضوع اظهارنظر کنند؛ به  ویژه این که بانک 
مرکزی باید روی این مسائل مطالعاتی داشته باشد و بعد جمع بندی انجام شود.حسن زاده ادامه داد: 
پیشنهادی از سوی بخش خصوصی ارائه شده و تلاش داریم که یک قسمتی از تعهدهای ارزی را 
مخصوصا تا سقف یک میلیون دلار و برای واحدهای کوچک و صادرکنندگانی که در سطح رقم های 
پایین تری صادرات دارند را جزو معافیت های تعهد ارزی قرار دهیم. رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: 
دولتی ها شاهد گرفتاری هایی که از این بابت متوجه بخش خصوصی شده، هستند و در این زمینه 

کمک می کنند تا توسعه صادرات کشور محقق شود.

بازارهای صادراتی زعفران را دو دستی تقدیم 
افغانستان کردیم

عضو شــورای ملی زعفران ایران گفت: بازارهای صادراتی که سال ها پیش با 
زحمت آماده کرده بودیم را به دلیل عدم مدیریت در تولید، برداشت و صادرات دو 

دستی تقدیم افغانستان و برخی کشورهای دیگر کردیم.
علی حسینی با بیان اینکه در گذشته تولید کننده بیش از ۹۰ درصد زعفران دنیا بودیم، گفت: در حال 
حاضر اما این درصد کمتر شده و حتی کمتر نیز خواهد شد، زیرا تولید زعفران به دلیل عدم آموزش های 
درست در کاشت، داشت و برداشت کاهش یافته و قیمت آن نسبت به ۵ ماه گذشته حدود ۴ برابر بیشتر 
شده است.وی ادامه داد: درست است که افزایش قیمت ممکن است تا جایی به نفع تولیدکننده باشد، 

اما در یک نقطه ای بازارها و مشتریان خود را از دست می دهیم.
تولیدکنندگان قدری وارد میدان شده اند

عضو شورای ملی زعفران ایران اضافه کرد: تصور می کنیم تولیدکننده اول زعفران در دنیا هستیم؛ 
ولی هند، یونان، مراکش، اسپانیا هم وارد عرصه شده و تولیدکنندگان قدری هستند. افغانستان نیز از 

دیگر تولیدکننده های زعفران به شمار می رود.
زعفران ایران به اسم کشورهای دیگر صادر می شود

وی در ادامه با اشاره به اینکه زعفران ایران از کشور خارج می شود و سپس با اسم کشورها دیگر 
مجددا صادر می شود، گفت: افغانستان کمتر از ۲۰ تن زعفران تولید می کند ولی حدود ۷۰ تن صادرات 
دارد. این یعنی زعفران ما به آنجا می رود و سپس بسته بندی شده و از آنجا صادر می شود.به گفته وی 
عمده ترین وارد کننده زعفران ایران، افغانستان و سپس امارات، اسپانیا و چین است. این یعنی بازاری 
که سال ها پیش با زحمت آماده کرده بودیم دو دستی تقدیم افغانستان شد و آنها نیز به هند، عربستان 
و آمریکا صادر می کنند.حسینی عنوان کرد: هند تعرفه سنگینی برای واردات زعفران از ایران دارد به 
همین دلیل زعفران ایران وارد افغانستان شده و سپس به هند می رود.این فعال بخش کشاورزی با 
بیان اینکه نگاهمان به تجارت با زعفران تنها از مسیر خام فروشی است، گفت: علاوه بر مشکلاتی که 
در بخش آموزش و مدیریت تولید و بسته بندی زعفران وجود دارد، صادرات نیز با موانعی همراه است 
و دولت باید این موانع صادراتی را بردارد. وقتی موانع موجود باشد امکان صادرات نیست. معافیت تعهد 
ارزی از صادرکنندگان محصولات کشاورزی باید اولویت اول دولت باشد.عضو شورای ملی زعفران 
با اشاره به اینکه موانع پیش روی صادرات باعث شده که بازارهای هدف را از دست بدهیم و حجم 
صادرات کاهش یابد، گفت:  باید عارضه یابی کنیم تا مشخص شود مشکل دقیقا از کجاست و چرا 
تولید کاهش یافته است. در دهه ۵۰ تا ۶۰ در هر هکتار بین ۶ تا ۷ کیلو زعفران تولید می کردیم، اما 
در حال حاضر این عدد به ۲ کیلو در هر هکتار رسیده است.در گفت وگو با ایسنا، وی با بیان اینکه 
مدیریت تولید می لنگد، افزود: اگر کشاورز بتواند در هر هکتار ۶ تا ۷ کیلو زعفران برداشت کند تولید 
توجیه اقتصادی دارد و می توانیم با دنیا رقابت کنیم.حسینی در پایان گفت: در هر مترمربع زمین باید 
یک گرم زعفران خشک تولید کنیم، اما در حال حاضر در هر هکتار ۲۰۰ میلی گرم تولید می شود. این 
یعنی منابع ارزشمند آب و خاک و انرژی برای تولید صرف می شود اما عملکرد در واحد سطح بسیار 
پایین است. باید عملکرد را افزایش دهیم. وزارت جهادکشاورزی باید در این بخش جدی تر باشد، زیرا 

با حرف و وعده نمی توان به این مهم دست یافت.

جواز کسب کاغذی برچیده می شود
رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد گفت: صاحبان جوازهای کاغذی باید 
تا قبل از ۲۶ اردیبهشت جواز خود را الکترونیکی و به شناسه یکتا تبدیل کنند، در غیر 

این صورت از تمام خدمات حکومتی و دولتی محروم خواهند شد.
به گزارش ایسنا، امیر سیاح در هشتاد و یکمین جلسه هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار 
اظهار کرد: از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا کنون ۱.۶ میلیون فقره مجوز کسب و کار الکترونیکی صادر شده که 
با توجه به جدید بودن شناسه یکتای صنفی نیز دریافت کرده اند. در این مدت ۲.۵ میلیون تقاضا برای 
مجوز ارائه شده بود که ۹۰۰ هزار مجوز یا رد شده یا با انصراف افراد مواجه شده است. وی افزود: بر اساس 
قانون پایانه های فروشگاهی باید تا ۲۶ اردیبهشت ۱۴۰۳ سایر ۲ میلیون مجوز کاغذی کسب و کار، 
الکترونیکی شوند و شناسه یکتا برای آنها صادر شود. اگر صاحبان جواز کسب این اقدام را صورت ندهند 
از تمامی خدمات حاکمیتی و دولتی محروم خواهند شد.رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد 
خاطرنشان کرد: این اولین جلسه هیات مقررات زدایی در سال جاری بود که مقررات زائد کسب و کارها را 
باید رفع کنیم. در این خصوص قرار شد آخرین گام از قانون تسهیل کسب و کار شامل تبدیل پروانه های 
کاغذی کسب به شناسه یکتای کسب و کار شود.سیاح درباره مجوز احداث جایگاه سوخت رسانی  بیان 
کرد: شرکت نفت در این زمینه اعلام کرده با توجه به ظرفیت تولید بنزین کشور،  جایگاههای موجود کافی 
است. بنابراین  باید پیگیری شود مجوزهای جدید برای افرادی که تقاضای ایجاد جایگاه دارند، منجر به 
قاچاق سوخت نشود. در این زمینه اهلیت و توان مالی متقاضیان برای احداث جایگاه اهمیت دارد.به گفته 
سیاح، شرکت پالایش و پخش قول داده تا آخر خرداد پاسخ متقاضیان احداث جایگاه سوخت را از طریق 

سیستمی بدهد و فرآیند کارمند محوری حذف خواهد شد.

اخبار کوتاه 

 ارجاع به داوری سوئیس؛

رئیس اتاق بازرگانی ایران:

عضو کانون سراسری انبوه سازان مسکن:

نماینده مردم چابهار در مجلس:

مدیر دفتر تجارت خارجی برق توانیر گفت: علیرغم کلیه اقدامات 
صورت گرفته از جمله مذاکرات توانیر و شرکت ترکیه ای گنت 
و تلاش هــای دیپلماتیک از مجاری مختلف، همچنان مطالبات 

صادرات برق به این کشور بلاوصول مانده است.
مهرداد اقلیمی در گفت وگو با ایلنا، درباره بدهی ترکیه بابت واردات برق از ایران 
اظهار داشت: بیش از یک دهه است که قراردادی بین شرکت »توانیر« از ایران و 
شــرکت خصوصی به نام »گنت« ترکیه منعقد  شده بود. در سال های منتهی به 
ســال ۲۰۱۶ میلادی بدلیل امتناع شرکت مذکور در پرداخت بدهی بابت واردات 
برق از ایران، صادرات به این کشور قطع و متوقف شد. بر این اساس شرکت توانیر 

مطالباتی حدود ۲۶۳ میلیون دلار از شرکت یاد شده بابت بهای برق فروخته شده 
دارد که علیرغم کلیه اقدامات صورت گرفته از جمله مذاکرات طرفین و تلاش های 

دیپلماتیک از مجاری مختلف، همچنان بلاوصول مانده است. 
وی افزود: شرکت توانیر به منظور وصول مطالبات خود، قصد طرح اختلاف در 
مرجع داوری پیش بینی شده در توافقنامه فی مابین را دارد که مطابق آن موسسه 

داوری سوئیس به عنوان مرجع داوری انتخاب شده است.
مدیر دفتر تجارت خارجی برق شرکت توانیر گفت: بر اساس اصل ۱۳۹ قانون 
اساسی و با هماهنگی معاونت حقوقی ریاست جمهوری لایحه دولت برای ارجاع 
موضوع به داوری تنظیم و برای تصویب به مجلس شورای اسلامی ارسال شده 
بود که بدنبال طرح موضوع در صحن علنی مجلس طی روز یکشنبه مورخ ۱۹ 
فروردین سال جاری، ارجاع موضوع به داوری از سوی نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی تایید و به تصویب رسید.
وی درباره مطالبات صادرات برق از دیگر کشورها خاطرنشان کرد: خوشبختانه طی 
دو سال گذشته تمامی مطالبات بهای برق صادراتی دریافت شده است و در حال 
حاضر نیز طرف افغانستانی در پرداخت های مستمر خود کوشا بوده بطوریکه تقریبا 

در دریافت مبالغ با این کشور به روز هستیم.
اقلیمی خاطرنشان کرد: همچنین در خصوص کشور عراق نیز در دریافت مبالغ 
صورتحساب های برق صادراتی تقریبا به روز هستیم به نحوی که با پیگیری های 

صورت گرفته طرف عراقی نسبت به پرداخت مبالغ در موعد مقرر اقدام می کند.

رئیس اتاق بازرگانی تهران از اعتراض فعالان اقتصادی بخش خصوصی 
نسبت به تصویب احتمالی تعطیلی پنج شنبه و جمعه در مجلس خبر داد و 
اظهار کرد که این امر فاصله بیشتر ایران با اقتصاد جهانی را در پی دارد.

 محمود نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران دیروز در چهاردهمین نشســت این 

دور از هیات نمایندگان به موضوع بحث ساماندهی تعطیلات آخر هفته  و مصوبه اخیر 
کمیسیون اجتماعی مجلس درباره تعطیل شدن روز پنج شنبه اشاره کرد و گفت: باوجود 
همه تلاش هایی که فعالان اقتصادی بخش خصوصی، اتاق های بازرگانی و تشکل ها 
درباره تغییر قانون تعطیلات انجام دادند و خواستار تعطیلی روز شنبه در تقویم به جای 
پنج شنبه شدند؛ متاسفانه آنچه کمیسیون اجتماعی مجلس تدوین و تصویب کرده تعطیلی 
پنجشنبه و جمعه است.وی افزود: اعضای محترم کمیسیون استدلال کرده اند که نظر 
دولت هم تعطیلی پنجشنبه و جمعه است و این احتمال وجود دارد که در چند روز آینده 

این موضوع به صحن علنی مجلس برای رای گیری و تصویب نهایی برود.
به گزارش ایلنا،رئیس اتاق تهران تصریح کرد: از همه اعضای هیات نمایندگان می خواهم 
به هر شکلی که با مجلس و نمایندگان ارتباط دارند این موضوع را پیگیر شوند که روزهای 
تعطیل پایان هفته به جمعه و شنبه تغییر کند. اتاق تهران هم از تمامی مسیرهای موجود 
پیگیر این مساله است.وی خاطرنشان کرد: تعطیلی روز پنجشنبه و فاصله بیشتر ایران با 
اقتصاد جهانی، مبانی اقتصادی کشــور را در این شرایط بحرانی و آن هم در سالی که 

جهش تولید مدنظر قرار گرفته بر هم خواهد زد.

یک اقتصاددان معتقد است با توجه به قیمت بالای مسکن، هر 
درصد افزایش قیمت می تواند بودجه مورد نیاز برای خرید مسکن 

را افزایش قابل توجهی دهد.
فرشید پورحاجت گفت: به نظر می رسد تورم در سال ۱۴۰۳مجددا در بازار مسکن 
نقش آفرین خواهد بود و افزایش قیمت مسکن دور از ذهن متصور نیست، اما در 
حوزه رکود هم به نظر می رسد شکاف عمیقی که امروز در حوزه حقوق و دستمزد 
و منابع درآمدی مردم وجود دارد، باز هم نقش خود را در حوزه مسکن و ساختمان 
خواهد داشت.پورحاجت افزود: دولت باید یک برنامه ریزی عاجل و سیاست ورزی 
مناسبی برای سال ۱۴۰۳ در حوزه مسکن و ساختمان داشته باشد. دولت به طور 
شفاف باید تکلیف خود را مشخص کند که آیا این رکود به نفع اقتصاد مسکن 
است یا این که مصیبت های زیادی را برای حوزه مسکن و ساختمان کشور و نیز 
اقتصاد کشور به دنبال دارد.به گزارش تجارت نیوز، وی تصریح کرد: باید بپذیریم 
گردش نقدینگی ای که در حوزه مسکن و ساختمان ایجاد می شود، چرخ تولید 
چند صد نوع فعالیت اقتصادی، صنفی، تولیدی، توزیعی و خدماتی را با خود به 
گردش در می آورد و رکود در این صنعت باعث می شود صنایع پسین و پیشین 
با چالش روبه رو شوند.عضو کانون سراسری انبوه سازان مسکن عنوان کرد: من 
اعتقاد دارم که دولت به عنوان سیاست گذار اصلی باید برنامه مشخصی را داشته 
باشد که ما بدانیم در سال ۱۴۰۳ با چه فرآیندی روبه رو هستیم.همچنین سعید 
مسگری، اقتصاددان در یادداشتی در فضای مجازی درباره قیمت مسکن در سال 

 جدید نوشت: سال گذشته که سال نسبتا باثباتی برای مسکن بود، قیمت مسکن
 ۲۴ درصد افزایش یافته است.وی افزود: در سناریو خوشبینانه امسال هم همین 
حدود رشد خواهیم داشت. یعنی برای خرید یک آپارتمان ۷۰ متری در مناطق 
جنوبی تهران در پایان سال باید حدود یک میلیارد تومان بیشتر هزینه کرد.این 
اقتصاددان با بیان این که ســناریو بدبینانه )آغاز جهش( که بماند، تصریح کرد: 
مســکن همچنان دور و دست نیافتنی می شود.مسگری متذکر شد: با توجه به 
قیمت بالای مسکن، هر درصد افزایش قیمت می تواند بودجه مورد نیاز برای 
خرید مسکن را افزایش قابل توجهی دهد.وی عنوان کرد: اکنون تعلل در خرید 

مسکن می تواند بسیار گران تمام شود و منجر به دست نیافتنی شدن خانه شود.

سعیدینماینده مردم چابهار در مجلس با انتقاد از وضعیت 
اقتصادی مردم که جای دفاع برای دولت نگذاشته است، 
گفت: دولت باید توجه ویژه به حوزه مهار نرخ ارز و تأمین 

سفره مردم داشته باشد.
 معین الدین سعیدی در جلسه دیروزمجلس با بیان اینکه دلار ۶۵ هزار 
تومانی در شأن ملت ایران نیست، گفت: مسئولان می گویند ما این ارز 
را به رسمیت نمی شناسیم اما این در حالی است که همین موضوع بسیار 

مهم است چون در سفره مردم تأثیر مستقیم دارد.
نماینده مردم چابهار در مجلس در ادامه تصریح کرد: رئیس جمهور زمانی 
گفته بود خدا را شکر که ما رئیس جمهور نشدیم وگرنه دلار به ۵هزار تومان 
می رسید اما امروز شرایط به گونه ای است که رئیس جمهور نمی تواند 
چشم در چشم مردم سیستان و بلوچستان دوخته و از وضعیت اقتصادی 

دفاع کند.
به گزارش ایلنا،عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی در مجلس 

شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه مردم از مجلس انتظار دارند حتی 
در روزهای پایانی کار خود، به موضوع معیشــت توجه کند، خاطرنشان 
 کــرد: دولت باید در حوزه مهار نرخ ارز و تأمین ســفره مردم توجه ویژه 

داشته باشد.

طلب 263 میلیون دلاری از ترکیه بابت صادرات برق

 تعطیلی پنج  شنبه و جمعه به افزایش فاصله ایران 
با اقتصاد جهانی می انجامد

مسکن همچنان دور و دست نیافتنی می شود

مسئولان می گویند دلار 6۵ هزار تومانی را به رسمیت 
نمی شناسیم اما اثر آن در سفره مردم مشهود است

بانکها در ارایه تسهیلات، به توصیه بانک مرکزی عمل نمی کنند!

گریز بانکها از اعطای وام های خرد به مردم
بانک مرکزی درحالی به شبکه بانکی دستور داده است نسبت به 
اعطای تسهیلات خرد به مردم سخت گیری نکنند که بانکها به 
دلیل کمبود منابع همچنین فاصله عمیق بین نرخ سود و تورم از 

پرداخت تسهیلات گریزان است.
هرچند بانک مرکزی بانکها را مجاب کرده است که همراهی لازم را با مردم 
در ارایه وام و تســهیلات خرد داشته باشــند، اما اغلب بانکها به دلیل ناترازی 
شرایط مطلوبی ندارند و متقاضیان وام نیز با مراجعه به شعب بانکی برای دریافت 
تسهیلات اکثر با دست خالی برمی گردند. البته بعضی بانکها که تعداد آنها محدود 
اســت برای پرداخت وام قرض الحسنه خرد تا ۳۰۰ میلیون تومان در قالب وام 
بدون سود حتی تبلیغات هم می کنند ولی زمانی که متقاضی چنین وامی شرایط 
دریافت آن را می بیند، بعضا با ناامیدی عطای دریافت آن را به لقایش می بخشند.
به طوری که متقاضی وام علاوه بر معرفی ضامن ها، آن هم با شرایط سفت و 
سخت مقرراتی، بایستی در حساب وی نزد بانک ارایه کننده وام، حتما منابعی را 
در قالب سپرده داشته و کارکرد حسابش نیز بخوبی فعال باشد در غیر این صورت 
نمی تواند به راحتی از بانک وام بگیرد. علاوه بر این متقاضی وام و تسهیلات 
همچنین نباید در فرایند تعریف شده اعتبارسنجی سیستم بانکی نواقصی داشته 
باشد اینها بخشی از شرایط و مقرراتی است که وام گیرند باید مو به مو رعایت کند 

تا بتواند به وامی که می خواهد دست یابد.
سختگیری بانکها در ارایه وام های خرد

البته طی ۲ سال اخیر وزارت اقتصاد، رئیس جمهور و مسئولان بانک مرکزی 
بارها بر پرداخت وام خرد از سوی بانکها به شیوه های مختلف بدون سخت گیری 
و ایجاد موانع تاکید داشته اند ولی به دلیل بحث رعایت اعتبارسنجی متاسفانه 
خیلی ها نتوانسته اند به این نوع وام دست یابند و فقط سری افرادی توانسته اند به 

آن برسند که کارمند یا شاغل بوده و یا شرایط دریافت وام خرد را داشته اند. هم 
اکنون نیز این سخت گیری ها توسط بانک ها نسبت به عدم خروج منابع در قالب 
وام دیده می شود چرا که اغلب متقاضیان واقعی پس از مراجعه به شعب برای 

دریافت وام خرد با موانع متعددی مواجه می شوند.
موانعی که بانکها می گویند؛ وام گیرنده ابتدا بایستی در آن بانک حساب داشته 
و مبالغی را برای مدت زمانی در آن حساب بخواباند یا حساب وی عملیات بانکی 
متعدد و گردش مالی خوبی را داشته باشد، علاوه بر این ضامن ها نیز حتما باید 
در بانکی که ارایه کننده وام است حساب داشته یا افتتاح حساب کنند، همچنین 
متقاضی وام یا تسهیلات سابقه چک برگشتی نداشته باشد و در اعتبارسنجی ها 
بانک به وی اعتماد کند، این موانع بخشی از سخت گیری هایی است که بانک ها 

در ارایه وام خرد متقاضیان را کلافه می کنند.
 تکرار مکررات بانک مرکزی

 در عدم سختگیری پرداخت وام به مردم
حال در تشــریح سیاست بانک مرکزی برای سال جاری و چگونگی اعطای 
تســهیلات خرد در قالب تسهیلات قرض الحسنه آمده است؛ شبکۀ بانکی با 
»کمترین سخت گیری« و »بیشترین تسهیل گری« نص صریح قانون را در 
مطالبه وثائق از متقاضیان تسهیلات اجرا کنند. چنین دستورالعملی در صورت 
اجرا هر چند می تواند زمینه ساز تسهیل پرداخت وام خرد از سوی بانکها برای 
متقاضیان شود اما معلوم نیست سیستم بانکی واقعا مردم را در این مسیر همراهی 
می کنند یا اینکه همچنان با سخت گیری و موانع تراشی مانع از پرداخت وام 

خرد به مردم می شوند.
سید مرتضی افقه، اقتصاددان و استاد دانشگاه در گفتگو با »بازار« راجع به تاکید 
بانک مرکزی در ارایه وام های خرد به مردم بدون سختگیری سیستم بانکی 

اظهارداشت: این اولین باری نیست که بانک مرکزی بانکها را ملزم به اعطای 
وام و تسهیلات خرد به مردم می کند، حال آیا بانکها طی چند سال اخیر و حتی 
در گذشته توانسته اند در این راستا گام برداند؟ چرا که اگر همین امروز به شعب 
بانکی مراجه کنید و خواهان وام یا تسهیلات ولو درحد ۳۰ میلیون تومان شوید، 
بانک یا می گوید؛ منابع لازم را ندارد یا اینکه پس از بررسی ها اعلام می کند 
شما باید شرایط لازم دریافت چنین وامی را داشته باشید، شرایط هم همان موانع 
و مشکلاتی است که جلو پای متقاضی وام می گذارند که بعید است کسی بتواند 

به راحتی هرآنچه بانک می خواهد، متقاضی وام آن را داشته باشد.
بانکها در شرایط تورمی سودی از پرداخت وام نمی برند

وی با بیان اینکه اظهارات مدیران بانک مرکزی نسبت به عدم سخت گیری 
بانکها در ارایه وام های خرد به متقاضیان بیشتر یک ادعا و به خاطر این است که 
بگویند حامی مردم و اقشار فرو دست هستند، گفت: معمولا متقاضیان وامهای 

خرد کســانی هستند که نیاز مبرم به پول دارند و بانکها نیز برحسب وظیفه و 
تعهدی که به سپرده گذاران و سهامداران خود دارند، نمی توانند منابع را بدون 
بررسی و یا توجیه در قالب وام و تسهیلات خرد از بانک خارج کنند، با این وجود 
کاملا مشــخص است اگر وامی نیز در این زمینه پرداخت شود به افرادی داده 

خواهد شد که یا کارمندان خود بانک هستند و یا مشتریان خوب آنها می باشند.
این استاد اقتصاد خاطرنشــان کرد: بانکها حافظ سپرده های مردمی اند که 
پولهایشــان بصورت امانت در دست آنهاســت و معمولا بانک این منابع را در 
جاهایی به کار می گیرند که بازگشــت سرمایه خوبی داشته باشد نه اینکه در 
شرایطی که نرخ تورم بسیار بالاست و هر وام گیرنده ای در این شرایط با دریافت 
وام نفع می کند، بانک نیز بدون سخت گیری و به آسانی منابع مردمی را در اختیار 
آنها قرار دهد. به هر حال خود بانک مرکزی هم به خوبی می داند که بانکها خیلی 
راغب به پرداخت وام و تسهیلات در مواقعی که فاصله بین نرخ تورم و سود بانکی 

بسیار زیاد است، نیستند.
فرار بانکها از پرداخت تسهیلات!

بنا به این گزارش، هرچند بانک مرکزی بر ارایه وام خرد از ســوی بانکها به 
متقاضیان با کمترین سخت گیری تاکید دارد ولی این موضوع هیچ توجیهی 
برای بانکها ندارد، زیرا خروج منابع از سیستم بانکی چه به صورت قرض الحسنه 
و چه در قالب وام و تسهیلات در شرایط کنونی اقتصاد و تورم ۴۵ درصدی نه 
تنها سودی برای بانک ندارد، بلکه ممکن است دردسرساز نیز شود. با این وجود 
الزام بانکها به اعطای وام و تسهیلات خرد به مردم باید طوری باشد که خود بانک 
مرکزی با ارایه امتیازهایی به سیستم بانکی و یا تجهیز منابع برای آنها شرایط را 
برای بانکها فراهم کند چرا که آنها خیلی راغب به پرداخت وام و تسهیلات با 

سود اندک نیستند.

تشدید زیان دهی مرغ داران

مرغ بدون مشتری ماند؛ فروشندگان ناچار به کاهش قیمت شدند
افزایش نجومی قیمت مرغ در سال های گذشته، کاهش قدرت 
خرید مردم را به  دنبال داشته است. در همین راستا از اواخر سال 
گذشته تقاضا برای مرغ کاهش چشمگیری پیدا کرده، این کاهش 
تقاضا باعث شده قیمت مرغ از اسفند سال گذشته کاهش یابد. 
علاوه بر آن، این کاهش تقاضا و خرید ســبب افزایش تولید و 

عرضه مرغ در بازار شده است.
تشدید تورم و در پی آن افزایش قیمت اقلام مصرفی نظیر مرغ و گوشت باعث 
شده این اقلام از سفره  خانوار ایران حذف یا کمرنگ شوند. در این مدت خانوارها 
در پی افزایش قیمت ها اقدام به جایگزین کردن اقلامی مانند سویا کرده اند.حالا 
کاهش قدرت خرید و تقاضا از طرف دیگر افزایش تولید مرغ باعث شــده این 

محصول از اواخر سال گذشته کاهش قیمت پیدا کند.
بررسی های میدانی نیز حکایت از آن دارد که از اسفند سال گذشته قیمت مرغ 
نسبت به ماه های قبل تر کاهش یافته است. آن طور که فعالان بازار می گویند روند 

کاهش قیمت مرغ تا اردیبهشت ماه ادامه خواهد داشت.
زیان مرغداران از شرایط کنونی بازار

مهدی یوســف خانی، رئیس اتحادیه فروشــندگان پرنده و ماهی تهران، در 
گفت وگو با تجارت نیوز درباره وضعیت بازار مرغ گفت: قیمت مرغ از اواخر اسفندماه 
روندی کاهشی پیدا کرده و این روند همچنان ادامه دارد. دلیل این کاهش آن 
است که در بازار میزان تقاضا کم و میزان تولید و عرضه زیاد شده است. اصل 
عرضه و تقاضا نیز حکایت از آن دارد که وقتی عرضه کالایی افزایش یابد و تقاضا 
برای آن کم باشد، قیمت ها کاهشی می شود و اگر برعکس این اتفاق رخ دهد، 
قیمت ها روند صعودی بگیرد. متاسفانه در شرایط کنونی مرغداران دچار ضرر و 

زیان شده اند. طبق پیش بینی ها این روند کاهشی حداقل تا آخر ماه جاری ادامه 
خواهد داشت.او در پاسخ به این پرسش که آیا تغییری در نرخ یا تخصیص ارز 
وجود داشته است یا خیر توضیح داد: در حال حاضر تغییراتی وجود نداشته و باید 

تا اردیبهشت ماه صبر کرد. 
به طور کلی ستاد تنظیم بازار کشور در اردیبهشت ماه هر سال جلسه ای تشکیل 
می دهــد که در آن نرخ جدید مرغ را اعلام می کند. این نرخ با توجه به قیمت 
نهاده های دامی و جوجه یک روزه تعیین می شود. اگر این ارقام افزایش پیدا کنند 
قطعاً نرخ جدید اعلام شده نیز افزایش خواهد یافت و اگر افزایش پیدا نکنند شاید 

نرخ ثابت مانند سال گذشته مصوب شود.

قیمت مرغ تغییر می کند؟
این فعال بازار با تاکید بر اینکه آمار جوجه ریزی ها بسیار بالا بوده و میزان مصرف 
و تقاضا کمتر از آن اســت ادامه داد: تغییر نرخ مرغ در ماه های آینده بستگی صد 
درصدی به میزان تولید دارد. اگر تولید رویه فعلی را در پیش بگیرد افزایش قیمتی 
وجود نخواهد داشت. در حال حاضر تولید بیش از مصرف است و آماری که وزارت 
جهاد کشاورزی از جوجه ریزی ها منتشر کرده است، مهر تاییدی بر این موضوع 
است. این آمار نشان می دهد میزان جوجه ریزی در ماه رقمی مابین ۱۴۰ میلیون تا 
۱۵۰ میلیون است. در حالی که مصرف کشور بسیار پایین است بنابراین مادامی که 
مازاد تولید وجود داشته باشد قیمت ها کاهش خواهد یافت، اما مرغداران دچار ضرر 
و زیان خواهند شد.بر اساس این گزارش، با اینکه کاهش تقاضای مردم در ماه های 
اخیر باعث شده قیمت مرغ کاهش محسوسی پیدا کند، اما باید دید که ستاد تنظیم 
بازار در ماه آینده نرخ جدیدی برای قیمت مرغ مصوب خواهد کرد یا خیر. اگر قیمت 

نهاده های دامی افزایش پیدا کند، قیمت مرغ نیز روندی صعودی پیدا خواهد کرد.


